

# 张皓辰

(2023/10/24 更新)

博士研究生

北京大学新结构经济学研究院

海淀区颐和园路 5 号

北京, 100871

电话: +86 150 8130 8297

邮箱: [zhanghc@pku.edu.cn](mailto:zhanghc@pku.edu.cn)

主页: <https://haochenzhang.weebly.com/>

## 教育背景:

2019 年 9 月—2024 年 7 月 (预期), 北京大学新结构经济学研究院, 博士研究生 (导师: 林毅夫教授)

2015 年 9 月—2019 年 7 月, 北京大学经济学院, 经济学学士学位

2018 年 1 月—6 月, 麻省理工学院 (MIT) 经济系, 访问学生 (Undergraduate Visiting Student)

## 研究领域:

发展经济学、劳动经济学、城市和区域经济学

**重点关注的话题:** 产业政策、产业结构、教育与人力资本、性别平等

## 论文发表 (英文):

- Da Fang, Yan Guo, and Haochen Zhang: “Diversification, Vertical Integration and Economic Resilience: Evidence from Intercity Truck Flows during COVID-19 in China.” *Journal of Economic Geography*, 2023, lbad022.
- Yan Guo and Haochen Zhang: “Spillovers of Innovation Subsidies on Regional Industry Growth: Evidence from China”, *Economic Modelling*, Vol. 112 (Article 105869), July 2022.
- Haochen Zhang, Xuezheng Qin, Jiantao Zhou. “Do Tiger Moms Raise Superior Kids? The Impact of Parenting Style on Adolescent Human Capital Formation in China.” *China Economic Review*, Vol. 63 (Article 101537), October 2020.

## 论文发表 (中文):

- 张皓辰、王歆、林毅夫: 《要素禀赋结构与早期工业建设的长期影响》, 《经济学》(季刊), 2023 年第 23 卷第 4 期。
- 张皓辰、郭研、吴群锋: 《省际边界效应、区域市场分割与地方保护——基于货物运输数据的估计》, 《经济学》(季刊), 接受待刊。
- 陈雅坤、张皓辰 (通讯作者)、杨汝岱、易君健: 《经济机会、代际流动性与共同富裕: 一个文献综述》, 《经济学》(季刊), 接受待刊。
- 林毅夫、尤炜、张皓辰: 《“东北现象”及其再解释——产业结构转型的视角》, 《中国经济学》, 2022 年第 1 卷第 2 期 (首篇文章; 人大复印报刊资料《社会主义经济理论与实践》2023 年第 6 期全文转载)。
- 张皓辰、秦雪征: 《父母的教养方式对青少年人力资本形成的影响》, 《财经研究》2019 年第 2 期 (《中国社会科学文摘》2019 年第 6 期转摘)。

- 张元鹏、张皓辰:《群体活动中“榜样的力量”是无穷的吗? ——来自一项动态公共品博弈实验的证据》,《财贸经济》2017年第12期。

#### 工作论文:

- Xuezheng Qin, Junjian Yi, and Haochen Zhang: “Quarter of Birth, Gender Inequality, and Economic Development.” R&R at *Journal of Labor Economics*.
- Xiuping Hua, Yong Wang, Junjie Xia, and Haochen Zhang: “Industrial Policy, Congruence, and Innovation: Evidence from ‘Chinese NASDAQ’.” R&R at *Research Policy*.
  - 会议报告: 2021年亚太创新国际会议
- Justin Yifu Lin, Songrui Liu, Mingzhi Xu, and Haochen Zhang: “Learn, in Order to Practice: The Effect of the Political Rotation on Local Comparative Advantage in China.”
  - 会议报告: 2024年ASSA年会(预期,美国); 2023年NEUDC发展经济学会议(预期,美国); 2023年NBER夏季研讨会(美国); 第7届InsTED制度、贸易与发展研讨会(英国); 计量经济学会2023亚洲会议; 中国留美经济学会2023年会; 北京大学CCER夏季研讨会; 北京大学发展与政治经济学工作坊
- Justin Yifu Lin, Wei You, and Haochen Zhang: “Does Agricultural Endowment Impede Structural Transformation? —An Empirical Investigation.”
  - 会议报告: 北京大学发展与政治经济学工作坊; 2022年新结构经济学国际研讨会
- Justin Yifu Lin, Xin Wang, and Haochen Zhang: “Long-term Impact of Temporary Policy Interventions and Regional Industrial Development: The Role of Endowment Structure.” Under review.
  - 会议报告: 2021年中国宏观经济学年会(CICM); 2021年新结构经济学国际研讨会
- Xuezheng Qin, Jinjie Tan, and Haochen Zhang: “Teaching for Happiness: The Impact of Teachers’ Education on Student Mental Health.” Under review.
- Xuezheng Qin, Anqi Wang, and Haochen Zhang: “Teacher Gender and Parenting Style: Evidence from Junior High Schools in China.” Under review.

#### 进展中论文:

- “What Determines the Success of Industrial Policy? Evidence from Special Economic Zones in China.” (with Justin Yifu Lin, Fei Wang, and Junjie Xia)
- “Marketization, Family Risk Sharing, and Entrepreneurship.” (with Yifan Lin and Junjian Yi)
  - 会议报告: 第6届RUC-GLO中国劳动力市场研讨会
- “Role Model Effects and Women's Empowerment in Rural China.” (with Wenchao Li and Junjian Yi)
- “Development Strategy, Local Governments, and Economic Development in China.” (with Zhongchen Fan and Songrui Liu)

#### 学术报告:

- 2024年1月(预期), 美国社会科学联合会年会(ASSA Annual Meeting)
- 2023年11月(预期), 哥伦比亚大学, 产业、创新与技术政策新思想研讨会
- 2023年11月(预期), 哈佛大学, 美国东北部发展经济学年会(NEUDC)

- 2023年10月，中国人民大学，第6届RUC-GLO中国劳动力市场研讨会
- 2023年7月，美国经济研究局夏季研讨会（NBER Summer Institute）
- 2023年7月，兰卡斯特大学（英国），InsTED 制度、贸易与发展前沿研讨会
- 2023年6月，北京大学，CCER 夏季研讨会（CCER Summer Institute）
- 2023年6月，清华大学，计量经济学会亚洲会议（Asian Meeting of the Econometric Society）
- 2023年6月，中南财经政法大学，中国留美经济学会（CES）2023年会（The Chinese Economists Society 2023 Annual Conference）
- 2023年4月，清华大学，政府与市场经济学国际研讨会（The 5th Annual Conference of Government and Economics）
- 2022年12月，北京大学，发展与政治经济学工作坊
- 2022年8月，北京大学（线上），第九届新结构经济学国际会议（The 9th International Workshop on New Structural Economics (Online)）
- 2021年12月，北京大学，第一届新结构经济学博士生论坛
- 2021年12月，中央财经大学（线上），第四届未来经济学家论坛
- 2021年7月，中国人民大学，第三届“中国发展理论”国际年会暨第十五届中华发展经济学年会
- 2021年6月，北京大学，中国宏观经济学年会（China International Conference of Macroeconomics）
- 2021年6月，华中科技大学（线上），中国留美经济学会（CES）2021年会（The Chinese Economists Society 2021 Annual Conference (Online)）
- 2020年12月，中山大学，第二十届中国青年经济学者论坛
- 2020年12月，北京大学（线上），第七届新结构经济学国际会议（The 7th International Workshop on New Structural Economics (Online)）
- 2020年8月，北京大学，新结构经济学前沿研究讨论会
- 2019年10月，北京大学，第十届亚太创新国际会议（The 10th Asia-Pacific Innovation Conference）
- 2019年6月，东北财经大学，中国劳动经济学者论坛年会
- 2019年5月，中国人民大学，首届中国创新经济学者论坛
- 2018年1月，北京师范大学，劳动经济学者论坛第八次季会
- 2017年10月，宁夏大学，第17届中国经济学年会

#### 匿名审稿：

英文期刊：*China Economic Review; Economic Modelling; International Journal of Industrial Organization; Journal of International Trade & Economic Development*

中文期刊：《经济学》（季刊）

#### 科研工作：

北京大学中国市场经济研究中心，青年研究学者（2022.9—）

参与，国家自然科学基金专项项目，“中国经济增长与经济结构转型研究：基于新结构经济学的新范式”（主持人：林毅夫）

参与，国家自然科学基金优秀青年科学基金项目，“异质企业与国际贸易”（主持人：徐铭楛）

参与，国家社科基金青年项目，“要素禀赋结构、政府短期干预与长期经济发展研究：以我国早期工业建设为例”（主持人：王歆）

### 教学经历:

- 2022 年夏季, 主讲人 (instructor), 《数理经济学》, 博士生课程
- 2023 年秋季, 助教, 《新结构经济学》, 博士生 (授课教师: 林毅夫、付才辉)
- 2023 年春季, 助教, 《新结构经济学导论》, 博士生 (授课教师: 林毅夫、付才辉)
- 2023 年春季, 助教, 《当代中国商业与社会: 制度经济学视角》(英文), 本科生 (授课教师: 郭研)
- 2022 年秋季, 助教, 《结构方程计量经济学 I: 基础理论》, 博士生 (授课教师: 易君健)
- 2021 年秋季, 助教, 《中国经济专题》, 本科生 (授课教师: 林毅夫)
- 2021 年春季, 助教, 《经济发展问题的因果识别方法》, 博士生 (授课教师: 尤炜)
- 2020 年秋季, 助教, 《高级计量经济学 I》, 博士生 (授课教师: 胡博)
- 2019 年秋季, 助教, 《计量经济学》, 本科生 (授课教师: 刘政文)
- 2019 年春季, 助教, 《动态优化理论》, 本科生 (授课教师: 张博)
- 2019 年春季, 助教, 《经济学原理 II》, 本科生 (授课教师: 郭研)
- 2017 年秋季, 助教, 《中级微观经济学》, 本科生 (授课教师: 张元鹏)
- 2017 年夏季, 助教, 《经济学原理》, 本科生 (授课教师: 张元鹏)

### 荣誉奖励:

- 2022 年 9 月, 北京大学博士研究生校长奖学金
- 2020 年 10 月, 国家奖学金
- 2020 年 10 月, 北京大学学术创新奖
- 2020 年 10 月, 北京大学三好学生标兵
- 2019 年 6 月, 北京大学经济学院“陈岱孙杯”学术创新奖
- 2018 年 10 月, 北京大学三好学生标兵
- 2018 年 6 月, 北京大学“挑战杯”学术科创竞赛校级一等奖
- 2018 年 5 月, 国家经济学基础人才培养基地优秀论文奖
- 2017 年 10 月, 北京大学唐立新奖学金
- 2017 年 10 月, 北京大学三好学生标兵
- 2017 年 10 月, 国家奖学金
- 2016 年 10 月, 北京大学三好学生标兵
- 2016 年 10 月, 北京大学益海嘉里奖学金
- 2015 年 10 月, 北京大学新生一等(明德)奖学金

### 其他技能:

计算机软件: Stata, ArcGIS, MATLAB, SAS, LaTeX

# Haochen ZHANG

(Updated: 2023/10/24)

PhD Candidate

Peking University, Institute of New Structural Economics, Beijing, 100871

Tel: +86 150 8130 8297

Email: [zhanghc@pku.edu.cn](mailto:zhanghc@pku.edu.cn)

Personal Website: <https://haochenzhang.weebly.com/>

## EDUCATION

2019.9—2024.7 (Expected), PhD in Economics, Peking University (**Advisor:** Prof. Justin Yifu Lin)

2015.9—2019.7, B. A. in Economics, Peking University

2018.1—2018.6, Undergraduate Visiting Student, MIT Department of Economics

## RESEARCH INTERESTS

Economic Development, Labor Economics, Urban and Regional Economics

**Topics:** Industrial Policy, Industrial Structure, Human Capital, Gender Equality

## PUBLICATIONS

- Da Fang, Yan Guo, and Haochen Zhang: “Diversification, Vertical Integration and Economic Resilience: Evidence from Intercity Truck Flows during COVID-19 in China.” *Journal of Economic Geography*, 2023, lbad022.
- Yan Guo and Haochen Zhang: “Spillovers of Innovation Subsidies on Regional Industry Growth: Evidence from China.” *Economic Modelling*, Vol. 112 (Article 105869), July 2022.
- Haochen Zhang, Xuezheng Qin, and Jiantao Zhou. “Do Tiger Moms Raise Superior Kids? The Impact of Parenting Style on Adolescent Human Capital Formation in China.” *China Economic Review*, Vol. 63 (Article 101537), October 2020.

### *In Chinese:*

- Haochen Zhang, Xin Wang, and Justin Yifu Lin: “Factor Endowment Structure and the Long-Run Impact of the Early-Stage Industrial Constructions in China.” *China Economic Quarterly (Jingjixue Jikan)*, 2023, 23 (4).
- Haochen Zhang, Yan Guo, and Qunfeng Wu: “Inter-Province Border Effects, Regional Market Segmentation, and Local Protection: Evidence from Freight Flows in China.” *China Economic Quarterly (Jingjixue Jikan)*, forthcoming.
- Yakun Chen, Haochen Zhang, Rudai Yang, and Junjian Yi: “Economic Opportunity, Intergenerational Mobility, and Common Prosperity: A Survey.” *China Economic Quarterly (Jingjixue Jikan)*, forthcoming.
- Justin Yifu Lin, Wei You, and Haochen Zhang: “Re-Explaining the ‘Northeastern Phenomenon’: A Perspective of Industrial Structural Transformation.” *Journal of China Economics (Zhongguo Jingjixue)*, 2022, 2. (**lead**)

## article)

- Yan Guo and Haochen Zhang: “Government Innovation Subsidies, Market Spillover, and Regional Industry Growth: An Empirical Study Based on Innovation Fund for Technology Based Firms.” *Industrial Economics Research (Chanye Jingji Yanjiu)*, 2020, 4. **(lead article)**
- Haochen Zhang and Xuezheng Qin: “The Impact of Parenting Style on the Formation of Adolescent Human Capital.” *Journal of Finance and Economics (Caijing Yanjiu)*, 2019, 45 (2).
- Yuanpeng Zhang and Haochen Zhang: “Is the Power of Example Infinite in Group Actions—Evidence from a Dynamic Public Goods Experiment.” *Finance and Trade Economics (Caimao Jingji)*, 2017, 38 (12).

## WORKING PAPERS

- Xuezheng Qin, Junjian Yi, and Haochen Zhang: “Quarter of Birth, Gender Inequality, and Economic Development.” R&R at *Journal of Labor Economics*.
- Xiuping Hua, Yong Wang, Junjie Xia, and Haochen Zhang: “Industrial Policy, Congruence, and Innovation: Evidence from ‘Chinese NASDAQ’.” R&R at *Research Policy*.
  - *Presentations*: 2021 Asia-Pacific Innovation Conference
- Justin Yifu Lin, Songrui Liu, Mingzhi Xu, and Haochen Zhang: “Learn, in Order to Practice: The Effect of the Political Rotation on Local Comparative Advantage in China.”
  - *Presentations*: **ASSA 2024 Annual Meeting (Scheduled)**; **NBER Summer Institute 2023 Political Economy Workshop; New Thinking in Industrial, Innovation & Technology Policy (Scheduled, Columbia)**; **NEUDC 2023 (Harvard)**; 7<sup>th</sup> InsTED Workshop (Lancaster); CCER Summer Institute (PKU); Asian Meeting of Econometric Society 2023 (Tsinghua); CES Annual Conference 2023 (Wuhan); Workshop on Development Economics and Political Economy (PKU)
- Justin Yifu Lin, Wei You, and Haochen Zhang: “Does Agricultural Endowment Impede Structural Transformation? —An Empirical Investigation.”
  - *Presentations*: Workshop on Development Economics and Political Economy (PKU); 2022 International Workshop on New Structural Economics (PKU)
- Justin Yifu Lin, Xin Wang, and Haochen Zhang: “Long-term Impact of Temporary Policy Interventions and Regional Industrial Development: The Role of Endowment Structure.” Under review.
  - *Presentations*: 2021 China International Conference of Macroeconomics (PKU); 2021 International Workshop on New Structural Economics (PKU)
- Xuezheng Qin, Anqi Wang, and Haochen Zhang: “Teacher Gender and Parenting Style: Evidence from Junior High Schools in China.” Under review.
- Xuezheng Qin, Jinjie Tan, and Haochen Zhang: “Teaching for Happiness: The Impact of Teachers’ Education on Student Mental Health.” Under review.

## SELECTED WORK IN PROGRESS

- “Marketization, Family Risk Sharing, and Entrepreneurship.” (with Yifan Lin and Junjian Yi)
  - *Presentations*: The 6th RUC-GLO Conference on the Chinese Labor Market (RUC)

- “Role Model Effects and Women’s Empowerment in Rural China.” (with Wenchao Li and Junjian Yi)
- “What Determines the Success of Industrial Policy? Evidence from Special Economic Zones in China.” (with Justin Yifu Lin, Fei Wang, and Junjie Xia)
- “Development Strategy, Local Governments, and Economic Development in China.” (with Zhongchen Fan and Songrui Liu)

## ACADEMIC PRESENTATIONS

- 2024.1 (Scheduled), ASSA Annual Meeting
- 2023.11 (Scheduled), Columbia University, New Thinking in Industrial, Innovation & Technology Policy
- 2023.11 (Scheduled), Harvard University, NEUDC Conference
- 2023.10, Renmin University of China, The 6<sup>th</sup> RUC-GLO Conference on the Chinese Labor Market
- 2023.7, NBER Summer Institute 2023, Political Economy Workshop
- 2023.7, Lancaster University, The 7<sup>th</sup> InsTED Workshop on Advances in Institutions, Trade & Economic Development
- 2023.6, Tsinghua University, Asian Meeting of the Econometric Society
- 2023.6, Zhongnan University of Economics and Law, CES Annual Conference
- 2023.6, Peking University, CCER Summer Institute
- 2022.4, Tsinghua University, The 5<sup>th</sup> Annual Conference of Government and Economics
- 2022.12, Peking University, Workshop on Development Economics and Political Economy
- 2022.8, Peking University, The 9<sup>th</sup> International Workshop on New Structural Economics (Virtual)
- 2021.7, Renmin University of China, The 3<sup>rd</sup> International Annual Meeting on Development Theory in China
- 2021.6, Huazhong University of Science and Technology, CES Annual Conference (Virtual)
- 2020.12, Peking University, The 7<sup>th</sup> International Workshop on New Structural Economics (Virtual)
- 2019.10, Peking University, The 10<sup>th</sup> Asia-Pacific Innovation Conference

## REFEREEING

*China Economic Review; Economic Modelling; International Journal of Industrial Organization; Journal of International Trade & Economic Development*

*China Economic Quarterly (in Chinese)*

## TEACHING

Summer 2022, **Instructor**, *Mathematical Economics*, PhD level

Fall 2023, TA, *New Structural Economics*, PhD level (Instructors: Justin Yifu Lin and Caihui Fu)

Spring 2023, TA, *New Structural Economics*, PhD level (Instructors: Justin Yifu Lin and Caihui Fu)

Spring 2023, TA, *Business and Society in Modern China*, undergraduate level (Instructor: Yan Guo)

Fall 2022, TA, *Structural Econometrics I: Basics*, PhD level (Instructor: Junjian Yi)

Fall 2021, TA, *Topics on Chinese Economy*, undergraduate level (Instructor: Justin Yifu Lin)

Spring 2021, TA, *Causal Inference in Development Economics*, PhD level (Instructor: Wei You)

Fall 2020, TA, *Advanced Econometrics I*, PhD level (Instructor: Bo Hu)

Fall 2019, TA, *Econometrics*, undergraduate level (Instructor: Zhengwen Liu)

Spring 2019, TA, *Dynamic Optimization*, undergraduate level (Instructor: Bo Zhang)

Spring 2019, TA, *Principles of Economics: Macroeconomics*, undergraduate level (Instructor: Yan Guo)

Fall 2017, TA, *Intermediate Microeconomics*, undergraduate level (Instructor: Yuanpeng Zhang)

## **PRIZES AND SCHOLARSHIPS**

2022.9, President Scholarship for PhD students, Peking University

2020.10, National Scholarship

2020.10, Academic Innovation Prize, Peking University

2020.10, Outstanding Student Award, Peking University

2017.10, National Scholarship

## **MISCELLANEOUS**

**Software:** Stata, ArcGIS, MATLAB, SAS, LaTeX

**Language:** Chinese (native), English (fluent)